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میوهعید؛47درصدارزانتر
با مدیرعامل سازمان میوه و تره بار  در تلویزیون همشهری درباره خدمات  این بازارها  در پایان سال

پریسانوری-زینبزینالزادهگزارش
روزنامه نگار
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آغازساختبزرگترینشهربازیپایتخت

لطف الله فروزنده، معاون مالی و اقتصاد شهری شهردار تهران: یکی از پروژه های بزرگ این دوره از مدیریت 
شهری، شهربازی بزرگ تهران است که از ۱۰سال پیش مسکوت مانده بود، اما ساخت آن به زودی آغاز می شود. 

در این دوره همچنین میزان آسفالت گذاری به یک میلیون و۸۰۰ هزار تن رسیده است.

تعیینبهایانواعخدماتتاکسیرانی
علیرضا نادعلی، سخنگوی شــورای اسلامی شــهر تهران: امروز در جلسه سیصد و دوازدهم شــورای اسلامی شهر 
تهران، نامه اعتراض فرمانداری درخصوص مصوبه بودجه سال۱4۰4 شهرداری تهران بررسی می شود. همچنین قرار 
است لایحه تعیین بهای خدمات تاکسیرانی برای سال آینده پایتخت از ساعت۸:45 تا ۱2 در دستور کار قرار گیرد.

صفحه آرا: آرش شاه سمندیصفحه آرا: آرش شاه سمندی

یکیازدغدغههایشهرونداندرروزهایمنتهیبهپایانسال
تامینمیوه،گوشت،برنجوسایراقلامموردنیازنوروزیباکیفیت
وقیمتمناسباست.هرچنددرسالهایگذشتهبسیاریازاین
کالاهادربازارهایمیوهوترهبارتهرانعرضهمیشد،امادر3سال
اخیرباتوسعهاینبازارهاوعرضهگوشت،برنجومرغتنظیمبازاری،
دسترسیشهروندانبهآنهاآسانتروسبدکالایمصرفیشان
تکمیلشدهاســت.مهدیبختیاریزاده،مدیرعاملســازمان
مدیریتمیادینمیوهوترهبارشهرداریتهرانباحضوردرروزنامه
همشهریازوفورهمهاقلامموردنیازشــهرونداندربازارهای
زیرمجموعهمدیریتشخبردادهومیگوید:باعرضهبموقعوکافی،
قیمتمحصولاتتحتکنترلاست.اودربارهدیگردغدغههای
شهرونداندراینزمینهتوضیحمیدهدکهدرادامهمیخوانید.

گوشتهایباکیفیتکجامیروند؟
24 ماه گوشت های تنظیم بازاری وارداتی در غرف سازمان میادین 
با قیمت عادلانه و مصوب به دست مصرف کننده می رسید. شاید 
حجم و میزانش کافی نبود و به همه نمی رسید اما مردم از کیفیت 
آن رضایت داشتند؛ ولی با تصمیمی که وزارت جهاد کشاورزی 
گرفت، تمام گوشــت های وارداتی را در اختیار شــرکت های 
بســته بندی قرار داد تا بسته بندی ارائه شــود، و هرچند 
طرحی که اجرا شد 20روزه و آزمایشی بود، اما با گذشت 
2 ماه همچنان ادامــه دارد. در این مدت اعتراض مردم 
نســبت به کیفیت پایین گوشــت های بسته بندی 
داشــتیم؛ چون مردم انتظار دارند گوشت باکیفیت 
قبل را دریافت کنند ولی در داخل بسته ها جز یک 
تکه بقیه اش چندان قابل اســتفاده نیست و مردم 
از این موضوع گله مندند. تعداد بسته بندی ها هم 
کم و بی کیفیت اســت. بی تعارف، من برای خانه 
از آن تهیه نمی کنم، چون از نظر اقتصادی خرید 
این ضایعات به نام گوشت به صرفه نیست. این را 
که قطعات مرغوب این گوشــت ها کجا می رود من 
نمی دانم، و مراجع بازرســی و قضایی باید به موضوع 

وارد شوند و از شرکت های بسته بندی پاسخ بخواهند.

کمبودسیبزمینیرفعشد
کمبود ســیب زمینی در بازار موضــوع داغ هفته های 
اخیر بود. ما علاوه بر خرید مســتقیم از تولیدکنندگان 
با همکاری ســازمان تعاون روســتایی و وزارت جهاد 
کشاورزی از محل و مبادی داخلی و واردات، سیب زمینی 
را تامیــن می کنیــم. درحال حاضر ســیب زمینی در 
میادین و بازارهــای میوه وتره بار عرضه می شــود و با 
قیمــت 29هزارو500تومان به دســت مصرف کننده 
می رســد؛ درحالی که همین محصــول در مغازه های 
سطح شــهر تا 60هزار تومان عرضه می شود. درواقع با 
همکاری جهادکشاورزی سیب زمینی بموقع به بازارهای 

میوه وتره بار رسید و این اختلاف قیمت ایجاد شد.

بیشاز50برنددرفهرستممنوعهسازمان
علاوه بر موضوع کیفیت، بر سلامت محصولات هم نظارت ویژه ای داریم. ما به ازای هر 2میدان 
یک دامپزشک و کارشناس بهداشــت داریم که محصولات را از نظر ســلامت و بهداشت چک 
می کنند. براساس همین نظارت ها، خیلی از برندها در فهرست ممنوعه سازمان قرار گرفته اند؛ 
چون در آزمایش های دوره ای اشکالات بهداشتی داشته اند. این موضوعات را شاید مردم ندانند؛ 
اما فقط در ســال1403 بیش از 50برند اخطار دریافت کرده اند و بیش از 30برند وارد فهرست 

ممنوعه سازمان مدیریت میادین میوه وتره بار شهرداری تهران شده اند.

اقلامبازارهایترهبار47درصدارزانتراست
میوه های پرمتقاضی در نوروز چون سیب و پرتقال به اندازه 
کافی از تولیدکنندگان خریداری شده و دغدغه ای در این 
زمینه وجود ندارد. این اقلام 10روز آخر ســال به بازارها 
تزریق می شود. با توجه به اینکه همه اقلام مصرفی خانوار 
را در بازارها از تولیدکنندگان و تامین کنندگان اصلی تهیه 
می کنیم، تفاوت قیمت معناداری   با ســطح شهر داریم. 
طبق شــنیده ها این اختلاف قیمت گاهی 100درصد 
اســت و آخرین آمار هفتگی بانک مرکزی اختلاف رقم 
47درصدی با میانگین نرخ مغازه های سطح شهر تهران 
نشان می دهد. البته این رقم میانگین است و در برخی 

محصولات اختلاف 20درصد اســت و در برخی 
هم به 60درصد می رسد. به هرحال این اختلاف 
قیمت برای مردم کاملا ملموس است و وقتی 
با مردم صحبت می کنیــم، معتقدند اگر این 
بازارهای تره بار نبود، شاید نمی توانستند اقلام 

مورد نیاز را تهیه کنند.

کالایفروختهشدهپسگرفتهمیشود
»همواره حق با شهروند و مشــتری است« شعار ما 
در بازارهای میوه وتره بار   است و  به آن معتقدیم  و اگر 
شهروندی خریدش را انجام دهد و سپس متوجه اشکالی 
در آن بشود، آن کالا قطعا پس گرفته می شــود. بارها این اتفاق 
افتاده که جنس خریداری شده به لحاظ فنی و تخصصی مشکلی 
نداشته؛ ولی با سلیقه و نظر مشتری متفاوت بوده و به عبارتی به 
دلش نچسبیده، و در این صورت هم غرفه دار مکلف است کالا 

را پس بگیرد.

عرضهدستچین
دستورالعمل سازمان مدیریت میادین میوه وتره بار تهران در عرضه همه محصولات به صورت دستچین است؛ مگر 
برخی محصولاتی که دستچین کردن آنها ممکن است موجب بروز معضل بهداشتی شود. مثلا اوایل فصل بهار توت 
به بازار می آید یا در تابستان گیلاس بیشتر می شود، که امکان دســتچین کردن این محصولات اصلا وجود ندارد و 
به دلیل موضوعات بهداشتی باید به صورت پک یا فله عرضه شوند. اما  جز این اقلام، بقیه محصولات بنا بر دستورالعمل 
سازمان باید دستچین شود و استثنایی وجود ندارد. اگر غرفه ای اجازه دستچین کردن میوه را ندهد تخلف است و با 
متخلف برخورد می شود. مردم هم می توانند این موارد را به مدیر بازار تره بار اطلاع دهند تا طبق آیین نامه انضباطی 

با اعمال برخوردهای سنگین و شدید، تخلف تکرار نشود.

اولینمشتریبازارهاخودمانهستیم
خیلی ها می پرســند خودتان هم از بازارهای میوه وتره بار خرید 
می کنید که در پاســخ می گویم بله، من و همکارانم در سازمان 
همه اقلام مورد نیاز خانه و خانواده را از میادین و بازارهای تره بار 
تهیه می کنیم؛ چون اعتقاد داریم که اگر آنچه را به دست مردم 
می دهیم سر سفره خودمان هم ببریم، اگر کیفیتش کاهش 

پیدا کند نخستین نفر خودمان متوجه می شویم.

واگذریغرفههابامزایدهاست
واگذاری غرفه های میوه وتره بار با مزایده عمومی انجام می شود و اطلاع رسانی 
این موضوع روی پرتال سازمان موجود است. هر سال مزایده ها از شهریور تا 
آبان )برج 6 تا 8( برگزار می شود و در این بازه زمانی هر شخص حقیقی 
یا حقوقی که تمایل داشته باشــد می تواند در مزایده ها شرکت کند 
و درصورت برنده شــدن، خدمات ارائه دهد. البته قبل از شرکت 
در مزایده باید از نوع فعالیت ســازمان و آیین نامه و ضوابط آن 

مطلع باشد. 

توقفعرضهبرنجایرانیدربازار
قبلا برنج ایرانی درجه یک هر کیلوگرم 170هزار تومــان در بازارها عرضه 
می شد؛ اما اخیرا در ستاد تنظیم بازار مصوبه ای شکل گرفت که هر کیلوگرم 
برنج 130هزار تومان ارائه شود. این مصوبه نیاز به کارشناسی بیشتری داشت 
چون عملا امکان  تامین برنج درجه یک با آن قیمت وجــود ندارد. ازاین رو 
متأسفانه عرضه برنج درجه یک ایرانی در بازارهای سازمان متوقف شد. البته 
اقلام دیگری از برنج ایرانی ازجمله فجر، ندا و شیرودی موجود است؛ اما عرضه 

برنج درجه یک طارم هاشمی و طارم محلی متوقف شده است.

عرضهآنلاین80درصداقلام
با راه اندازی سامانه شهرزاد و زحمت همکاران مان در فاوا فروش آنلاین 80درصد 
اقلام ارائه شده در بازارهای میوه وتره بار به صورت غیرحضوری و آنلاین هم ممکن 
اســت. قیمت های عرضه آنلاین هم مثل حضوری اســت؛ فقط یک هزینه بابت 
حمل ونقل و ارسال توسط پیک پرداخت می کنند. اقلامی که به صورت آنلاین عرضه 
می شود از نظر کیفیت مشابه آن چیزی است که در بازارها وجود دارد و استقبال 
مردم از این طرح نشان دهنده میزان رضایتمندی آنهاست. با این اتفاق ترددهای 
غیرضروری و درنتیجه ترافیک شهری به ویژه در روزهای پایان سال کمتر می شود.
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 نرخ مواد پروتئینی در تره بار پایین تر از 
مغازه های سطح شهر است

قیمت حبوبات در بازارهای 
میوه وتره بار پایین تر از مغازه است 

کنترلالکترونیکیخطوط
ویژهاتوبوس

درحالحاضرخطوطویژهاتوبوسبهروشســنتیوباحضور
مأمورانپلیسیانیروهایشهرداریتهرانکنترلمیشوداما
بهزودیروشکنترلسنتیجایخودشرابهکنترلهوشمند
خواهددادتاازطریقنصــبدوربینوراهبندهایالکترونیکی،
جلویورودوسایلنقلیهغیرمجازبهخطوطبیآرتیوپیامدهاو

حوادثناشیازآنگرفتهشود.

کنترلهوشمندبهجایروشسنتی
سرهنگاحســانمؤمنی،معاون
عملیاتپلیــسراهــورتهران
بزرگ:حدود 4 میلیون موتورسیکلت در 
شهر تهران تردد می کنند و کنترل همه 
آنها به روش سنتی و با نیروی انسانی ممکن نیست. بهترین 
روش کنترل هوشمند از طریق نصب دوربین و راه بندهای 
الکترونیکی است. چراکه بسیاری از موتورها مشکل پوشش 
پلاک دارند که باعث می شود تخلفشان از چشم دوربین ها 
دور بماند. همچنین وقتی کنترل هوشــمند شــود نیروی 
انسانی ای که اکنون مشــغول کنترل خط ویژه است، روی 

تخلف های دیگر ازجمله پوشش پلاک متمرکز می شود.

کنترلهوشمندخطوطویژهبادوربین
پوریاعلیمردانی،مدیرعاملشرکت
حملونقلوترافیکشــهرتهران:
شهرداری تهران برای کنترل خطوط ویژه 
که افزایــش خدمات رســانی حمل ونقل 
عمومی و همچنین کاهش تخلفات و حوادث را به دنبال خواهد 
داشت، نصب دوربین و هوشمندسازی را در دستور کار دارد. در 
همین رابطــه، قراردادهای مربوط به نصــب دوربین و کنترل 
هوشمند، از طریق شرکت کنترل ترافیک شهر تهران بسته شده 
و نصب تعدادی از آنها تا پایان سال انجام می شود و این فرایند با 
نصب دوربین های بیشتر ادامه خواهد داشت. به هرحال بهترین 
راه برای کنترل خطوط ویژه کنترل هوشمند ازطریق دوربین ها 

است و قطعاً این روش بیشترین بازدارندگی را خواهد داشت.

۱00دوربینجدیدنصبمیشود
حمیدبرادران،مدیرعاملشرکتکنترل
ترافیکشــهرتهران:نصب حدود 100 
دوربیــن را برای کنترل هوشــمند خطوط 
کــه داریــم  برنامــه  در   بی آرتــی 

 40 دوربین با اولویت خطوط یک، 5 و 10 بی آرتی تا پایان سال 
نصب می شود و بقیه هم سال آینده پیگیری خواهد شد. همچنین 
راه بندهای الکترونیک هم به شــکل پایلوت در حال اجرا است و 
درصورت موفقیت آمیز بودن سال آینده در نقاط حساس ازجمله 

در بزرگراه امام علی)ع( و خیابان آزادی نصب خواهد شد.

مهدیاسماعیلپور؛روزنامه نگارترافیک

برنامه سازمان حمل و نقل و ترافیک شهر 
تهران برای کنترل خطوط ویژه بی آر تی 

استفاده از راهبند 
الکترونیک برای 

جلوگیری از ورود وسایل 
نقلیه غیر مجاز 

نظارت 
هوشمند و 

آنلاین از طریق 
نصب دوربین 

دوربین برای کنترل خطوط 
بی آر تی نصب می شود 

دوربین تا پایان سال نصب 
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محمدسرابی؛روزنامه نگارجهان

تراموا؛بادواموبدونآلودگی
تراموادربرخیشهرهاروشقدیمیحملونقلعمومی
استکهسابقهطولانیداردودربرخیشهرهافناوری
جدیدیاستکهبهتازگیمورداستفادهقرارمیگیرد.
اینسامانههمچناندرحالاســتفادهاستوباتوجه
بهبهرهوریزیاد،نداشــتنآلودگیوهمینطوردوام
طولانیمدت،یکیازمدهایرایجحملوعمومیاست.

کشورروسیه-شهرمسکو

تراموای۱25ساله

سامانه تراموا در پایتخت روسیه بیش از 125سال قدمت 
دارد. سابقه ساخت آن به 1899 برمی گردد و شهرداری 
مســکو از ســال 1907 تصمیم گرفت که این وســیله 
حمل ونقل را به صورت یکی از ابزار های اصلی حمل ونقل 
عمومی در شهر دربیاورد. این سامانه دائما گسترش پیدا 

کرد و توسعه آن همچنان ادامه دارد. 
دســتگاه های تراموا که در مســکو مورد اســتفاده قرار 
می گیرد معمولا تولید داخل روســیه هستند و نزدیک 
به 95درصد ساخت آنها درون این کشور انجام می گیرد. 
شــهرداری مســکو برای توســعه تراموا با اســتفاده از 
فناوری های جدید، طرحی با عنوان تراموا های خودران 
ارائه کرده است که در آن، برنامه ریزی تراموا با اتوبوس ها 
و مترو هماهنگ می شود و حسگر های هوشمند حرکات 

را رصد می کنند.

بدونراننده
سرگئی سوبیانین، شهردار مسکو اعلام کرده است که طرح 

کلی سامانه تراموا تا سال 2030 انجام می شود.
نزدیک یک ماه قبل نخســتین نمونه تراموای بدون راننده 
به صورت آزمایشــی شــروع به کار کرد تا مشخص شود که 
می تواند بدون نقض قوانین راهنمایی و رانندگی ولی با سرعت 
و دقت بیشتر حرکت کند یا خیر؟ دوربین ها و رادار هایی که 
روی این نوع از تراموا ها نصب شــده است باید بتواند محیط 
اطراف وســیله نقلیه و همچنین عابران پیاده و خودرو ها را 
تشخیص دهد، در ایستگاه بایستد و در ها را با دقت باز و بسته 
کند. در مراحل اولیه لازم اســت که یک راننده فرمان های 
ســامانه را تأیید  کند. با رفع معایب این فناوری، استفاده از 
تراموا های بدون راننده در سال پیش رو آغاز می شود. همزمان 
با آزمایش تراموای بدون راننده، چند قطعه جدید به خطوط 

قبلی تراموا اضافه شد .

کشورمراکش-شهردارالبیضا

تراموای۱3ساله

تراموای شهر دارالبیضا )کازابلانکا( سابقه زیادی ندارد. این 
سامانه از سال 2012 شروع به کار کرد و شرکتی که ترکیب 
نمایندگان دولت، شــهرداری دارالبیضا و ســرمایه گذاران 
خصوصی است و مجری و مالک شبکه تراموا به شمار می آید 
پروژه ساخت آن را با مشارکت از صنایع حمل ونقل فرانسه 
و اســپانیا انجام داد. بلیت به صورت روزانه، هفتگی و ماهانه 

فروخته می شود و برای آن یارانه درنظر گرفته می شود.
از سال 2012 استقبال از نخستین خطوط تراموا نشان داد 
که این وسیله جدید می تواند جمعیت زیادی را جابه جا کند.

میزان مسافرانی که سوار تراموا می شوند از 40هزار نفر در 
روز های اول فراتر رفت و همزمان با توسعه شبکه به بیشتر 
از 200هزار نفر در سال 2019 رسید. ساعت کاری پیش 
از شروع ترافیک صبحگاهی شــروع می شود و تا 10شب 

ادامه دارد.

استانداردمحیطزیست
شهرداری دارالبیضا اعلام کرده است که دلیل راه اندازی تراموا 
در این شهر فقط افزایش ظرفیت حمل ونقل نیست بلکه در 
مقایسه با میزان جابه جایی مسافر، ســامانه تراموا براساس 
اســتاندارد های جدید محیط زیســتی، گاز های گلخانه ای 

کمتری تولید می کند.
سرفاصله حرکت در شبکه تراموای دارالبیضا هر 10دقیقه 
یک بار است اما شــهرداری می خواهد با افزایش دستگاه ها، 
آن را به 5دقیقه برساند. دســتگاه های جدید از اسپانیا وارد 
می شوند و بخشی از تجهیزات الکتریکی آنها در شهر فاس 
مراکش ساخته می شود. ساخت آنها براساس قراردادی در 

سال 2020 شروع شده است.
طول دســتگاه های تراموا که در شــهر دارالبیضا استفاده 
می شود زیاد است و به 64متر می رســد و هر کدام ظرفیت 
انتقال 1200مسافر را دارد. سرعت حرکت آنها 19کیلومتر 

بر ساعت است.

اجرایطرحپلاکایمندرشهر
مهدی بابایی، رئیس کمیته ایمنی و مدیریت بحران شــورای اسلامی شــهر تهران:  طرح پلاک ایمن با هدف 
آموزش ایمنی به شهروندان اجرایی شده و نیاز است با اطلاع رسانی جامع، اجرای این طرح پیگیری شود تا 

شهروندان با مشارکت، آگاهی خود را ارتقا دهند و سطح ایمنی شهر افزایش یابد.

پیگیریکارمرمتباتمامتوان
جعفر شــربیانی، عضو هیأت رئیسه شورای اسلامی شــهر تهران : مشــکلات و دغدغه های شهروندان نباید 
بدون پیگیری بماند و همچنان پیگیر کار مردم تهران با تمام توان هستیم. خدمات دهی در مدیریت ششم 
به شهروندان، ملموس و رضایتمندی  بین شهروندان احیا شده است و این مسیر باید با قدرت ادامه دار باشد.

روزگذشتهدرنشستمشترکسخنگوی
شــهرداریتهرانومدیرعاملســازمان
نوسازیشــهرتهران،خبرهایخوشیبه
پایتختنشــیناندادهشــد.عبدالمطهر
محمدخانــینویدافتتاحفــازاولپروژه
چهارباغمصلــیوورودترامواهای4کابین
دربهاروتابستانامسالرادادوسیدمهدی
هدایتهمازابلاغطرحتحولیجنوبغرب
پایتختدراوایلسالآیندهوافزایشبیش
ازدوبرابریمیزاننوسازیبافتهایفرسوده
پایتختســخنگفت.اهــمصحبتهای
مطرحشدهدرایننشسترامرورمیکنیم.

افتتاح 3 ایستگاه مترو و یک باغ در فصل بهار 
نشست خبری مشترک سخنگوی شهرداری و مدیرعامل سازمان نوسازی شهر تهران خبرهای خوبی برای مردم داشت 

سالپراهمیتمحیطزیستی
سخنگوی شــهرداری تهران در ابتدای صحبت هایش 
با بیان اینکه نیمه دوم امســال را باید ایــام پراهمیتی 
برای محیط زیســت خواند، گفــت: در همین راســتا 
اقدامات پنج گانــه ای صورت گرفت که شــامل افتتاح 
روددره فرحزاد، رونمایی از بســته برقی ســازی ، افتتاح 
مســیر ســرزندگی، پایان فاز اول کمربند سبز و افتتاح 
275کیلووات نیروگاه خورشیدی اســت. او در ادامه از 
رویداد رونمایی از نیروگاه های  کوچک مقیاس خورشیدی 
که صبح دیروز در منطقه8 پایتخت به بهره برداری رسید 

یاد کرد و به سؤال های خبرنگاران پاسخ داد. 

دستیاریبهسویدولتدرازکردیم
شــهردار تهران بارها اعلام کرده که بنای ما در این دوره تقابل با سایر دستگاه ها 
و مجموعه ها نیست و مدل ما نیز پیگیری مسائل شــهر در رسانه به جای مسائل 
کارشناسی نیست. شهرداری خود را موظف می داند با دولت همکاری کند و تلاش 
می کنیم با همکاری دولت مســائل را حل کنیم. این موضع راهبردی شهرداری 
تهران اســت و تفاوتی بین دولت ها وجود ندارد. شــهرداری هرجا نیاز به کمک 
شهرداری باشد، فراتر از اختیارات کمک کرده است. دست یاری به سمت دولت و 
سایر مجموعه ها دراز کرده ایم و معنای وفاق حقیقی و واقعی را همین می دانیم و 

وفاق از نظر ما یعنی همکاری و تلاش مشترک برای حل مشکلات مردم. 

افتتاح3ایستگاهمترودربهارآینده
4ایســتگاه مترو در خط6 باید بــه بهره برداری 
می رســید. یکی از ایستگاه ها ایســتگاه میدان 
خراسان است که امســال تکمیل می شود؛ اما 
3ایستگاه دیگر در بهار سال آینده به بهره برداری 
خواهند رســید. افتتاح ایســتگاه های خطوط 
موجود در سال1405 به پایان می رسد. ایستگاه 
میدان خراسان دسترسی مردم مناطق 14 و 15 
را به خط6 و از طریق ایســتگاه های تقاطعی به 

خطوط دیگر ایجاد خواهد کرد. 

ایجاد۱5تصفیهخانهدرسالآینده
شهرداری تهران تکلیف قانونی برای تصفیه پساب 
ندارد و تکلیف آن با آبفاست. اقدام شهرداری در 
حوزه تصفیه خانه مربوط بــه رواناب و آب های 
سطحی و بازگشــت آن به چرخه است. تا الان 
5تصفیه خانه داریم و امیدواریم تا ســال آینده 
15تصفیه خانــه دیگر نیــز ایجاد شــود. با این 
20تصفیه خانه حدود 9میلیون مترمکعب پساب 
را به چرخه برمی گردانیــم. طبق تفاهمنامه ای 
که برای استفاده از پساب برای آبیاری درختان 
داشــتیم، اگر تفاهمنامه با آبفا عملیاتی شــود 
به ظرفیت 76میلیون مترمکعب ظرف 3ســال 

خواهیم رسید. 

اعمالجریمهسنگینبراییکواحدتجاری
شهرداری تلاش شبانه روزی برای حفظ درختان مقابل سوداگران 
حوزه مســکن دارد؛ کما اینکه جریمه ســنگینی برای یک واحد 
تجاری در خیابان ولیعصر به دلیل قطع درخت درنظر گرفته شد. 
متأسفانه با اخبار عجیبی مواجه هستیم. برای مثال در بهار امسال 
تصویری منتشر و شهرداری متهم به قطع درخت شد که تصویر 
مربوط به ســال1397 بود. جایگزینی درختان چنار در خیابان 

ولیعصر نیز حجمی از شــایعات را به دنبال داشــت؛ اما کاملا 
مشخص شد که مســیر قانونی و کارشناسی با نظارت طی 

شده است. 

تقدیرازخبرنگاران
درابتداینشستســخنگویشهردار

تهرانازفرشتهاکبریخبرنگارپایگاهخبری
شــهر،حمیدرضاخالدیخبرنــگارروزنامه
شــهروند،مهدیعبداللهیدبیراقتصادی
روزنامهفرهیختگان،فاطمــهفداییدبیر
عکسخبرگزاریمیزانومحمدصادق
فغفوری،دبیــراجتماعیروزنامه

جوانتقدیرشد.

تولیدمسکناستطاعتپذیردربافتهایناکارآمد
ســیدمهدیهدایت،مدیرعاملسازماننوسازی
شهرتهراندرنشســتمشترکخودباسخنگوی
شــهرداریتهراناقداماتانجامشــدهدرحوزه
نوسازیبافتهایفرسودهومسکنسازیراتشریح
کردوازتولیدمسکناستطاعتپذیردربافتهای
ناکارآمدخبردادوگفتکهبایدسالانه۱40هزارواحد
مسکندرکشورتولیدمیشدکهباتوجهبهرکوداز
سال۱3۹3میزانتولیدمسکنبه40هزارواحددر
سالرسیدهاست.هدفماایناستکهبافتفرسوده
وناکارآمدشهرراباتولیدمسکناستطاعتپذیرو

تأمینخدماتلازمنوسازیکنیم.

تعیینطرحموضعیبرای ۶هزارو200هکتار
بــرای 6هزارو200هکتــار از محدوده هــای ناکارآمد 
تهران طرح موضعی )نقاطی کــه از نظر زمان و مکان با 
محدودیت ساخت وساز مواجه بودند( تعیین و براساس 
مصوبات شــورای عالی معماری و شهرســازی بســته 
تشویقی نوسازی آن ابلاغ شــد. این اقدام برای تأمین 

مسکن استطاعت پذیر انجام شده است. 

تأمینخدماتدرمحدودههایعارضهدار
از شروع این دوره 38طرح موضوعی )احیای مکان های 
متروکه با کاربری های خاص( و موضعی مصوب شده است 
و بیشترین ورود را به محدوده های عارضه دار شهر تهران 
داشته ایم. امسال با دستور شهردار، 2هزارمیلیارد تومان 
اعتبار برای تأمین خدمات محدوده های عارضه دار مانند 
گلاب دره، سیمین دره، فرحزاد و اســلام آباد، ده ونک، 
شمیران نو، کن و حصارک، اتابک و مینابی، دولت آباد، 

شهید رجایی و نفرآباد اختصاص داده شده است. 

طرحتحولیپهنهجنوبی
طرح تحولی پهنه جنوبی تهران به مساحت 1800هکتار 

پیش بینی شــده که بافت های ناکارآمد 
مناطق 11، 12، 14، 15 و 16 را شامل 

می شود. این طرح اوایل سال آینده 
تصویب و به مناطق ابلاغ می شود. 
توسعه گردشگری، بهبود دسترسی 
به این محدوده ها، توســعه اقتصاد 
دانش بنیان، توسعه اقتصاد فرهنگ 

و ورزش و نوسازی مســکن با تأمین 

خدمات پشتیبان از رویکردهای مهم این طرح است. 

نوسازی3درصدیبافتهایفرسوده 
نوســازی حــدود 4هزارو227هکتار بافت فرســوده انجام 
شده است. امسال علاوه بر عمل به تکلیف نوسازی 3درصدی 
بافت های فرســوده، آمارها نشــان می دهند که بیشــتر از 
تکلیف خود عمل کرده ایم؛ چراکه در ابتدای دوره ششــم 
میزان نوســازی 1. 2درصد بود اما با توجه به مشــوق های 

پیش بینی شده، موفق شدیم 3درصد را محقق کنیم. 

عملبهتکالیفتوسطدستگاههایاجرایی
در طول ســال کمتر از 300فقره وام از ســوی بانک ها 
به مالکان برای نوســازی پرداخت شده و یکی از دلایل 
ســرعت پایین فرایند نوســازی همین دیرکــرد ارائه 
تسهیلات و عدم همکاری بانک ها است. بعضا در نفرآباد 
آبفا برای اجــرای آب وفاضلاب همــکاری می کند؛ اما 
درمجموع دســتگاه های اجرایی به تکالیف خود در این 

زمینه عمل نمی کنند. 

جشنبزرگرمضاندرباغراه
باغ راه حضرت زهرا)س( در روزهای پایانی تکمیل قرار 
دارد و طی روزهای آینده جشــن بزرگ رمضان در آن 
برگزار می شود. 27هزار مترمربع فضای سرپوشیده در 
محوطه این پروژه ایجاد شده است. 9. 5کیلومتر مسیر 
دوچرخه و پیــاده راه و 3هزارو200واحد پارکینگ در 
باغ راه پیش بینی شده است. این پروژه در راستای تحقق 
شــعار شــهردار تهران مبنی بر کاهش فاصله شمال و 

جنوب تهران عملیاتی شده است. 

اجرایپروژهگردشگریدرشنچاله
یکی از اقدامات، پروژه گردشگری 400هکتاری شن چاله در منطقه18 
است که 220هکتار کف گود و فضای اطراف آن است. سال آینده این 
پروژه شروع می شود و یکی از کلان پروژه های گردشگری تهران خواهد 

بود و ارتباط آن با باغ راه ایجاد می شود. 

رفعمعارضاندراسلامآباد
رفع معارضان اسلام آباد در گرو ساخت مســکن است و قرار بر این شد 
که بخشی از مسکن ساخته شده به عنوان جایگزین برای معارض درنظر 
گرفته شود. درواقع کســانی که در شیب مسکن ســاخته بودند باید 
بازتنظیم انجام دهند. ما ظرفیتی ایجاد کردیم که افراد مسکن معوض 
دریافت کنند و یک قلمروی عمومی در این محدوده شکل بگیرد و تمام 

خدمات به شهروندان ارائه شود. 

اختصاصاعتباربهقرارگاهمسکن
امسال 4همت برای پروژه های مسکن قرارگاه مسکن پیش بینی شده 
بود و سال آینده 9همت برای پروژه های مسکن قرارگاه مسکن و لایحه 
پیشنهادی سازمان برای مســکن کارکنان اختصاص داده شده است. 

تاکنون چنین اعتباری برای سازمان نوسازی لحاظ نشده بود. 

تبدیلفرصتبهتهدید
رویکرد شــهرداری تهران از همان روزهای اول با برنامه های وزارت راه 
همسو بوده و این وزارتخانه نیز با نوســازی بافت فرسوده موافق است. 
اگر منابعی که دولت صرف ایجاد زیرســاخت ها در پروژه های مسکن 
ملی می کند در نوسازی بافت فرســوده هزینه می شد، شرایط بهتری 
ایجاد می شد. در پروژه مسکن ملی خدمات تأمین نمی شود و به همین 
دلیل ساکنان به سمت کلانشهرها می آیند و حاشیه نشینی افزایش پیدا 

می کند که به نوعی تبدیل فرصت به تهدید است. 
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ترامواهای4کابینتااوایلتابستانبهکشورمیآید
درباره بحث تراموا و ورود این مد حمل ونقلی خبر عجیبی منتشــر شــد که این 
ترامواها دست دوم بوده و برگشت خورده اند؛ درحالی که از ابتدا گفته شد که این 
4رام جزو بسته قراردادی ما برای خرید نیست. طبق تفاهم تا پایان بهار سال آینده 
یا اوایل تابستان، ورود ترامواها را به کشــور خواهیم داشت تا این مسیر به صورت 
اجرایی و واقعی شکل بگیرد. هر رام 4کابین دارد و تراموا ظرفیت حدود 350نفر را 

برای حمل ونقل مسافر خواهد داشت. 

افتتاحیکباغدربهارآینده
پروژه چهارباغ یک طرح شــاخص و اثر ملی خواهد بود و بخشــی از ظرفیت 
عباس آباد و فضای مفرحی را که مورد تأکیــد مقام معظم رهبری بود، تکمیل 
خواهد کرد. یک باغ از چهارباغ در بهار سال آینده افتتاح خواهد شد. تمام تلاش 
ما این بود که بخشی از طرح تا عید فطر به بهره برداری برسد و شهرداری 
تمام اقداماتی را که باید انجام می داد، سه شیفته انجام داد. امیدواریم 
مشکلات پیرامون پلی که قرار است در محدوده مصلی ایجاد کنیم، 

حل شود. 

بهبودوضعیتپلههایبرقی
باید شرایط فعلی پله های برقی پل های مکانیزه 
سطح شــهر را با ســال های قبل مقایسه کرد. 
شرایط پله های برقی نسبت به یک سال، 2سال 
و به طور مشــخص دوره قبل، بهبود یافته است. 
اصحــاب رســانه از پله هــای برقــی جدید و 
بهسازی شده بازدید کرده و شــاهد بوده اند که 
شــرایط بهتر از قبل اســت. بنده ادعای این را 
ندارم که تمام پله های برقی بدون مشکل فعالیت 
می کنند و موانعی در تأمین قطعات وجود داشت 
که خوشبختانه بودجه خوبی در سال آینده برای 

اصلاح شرایط این پله ها وجود دارد.

بخشنامهبرجباغهامنتظرتصمیمنهاییاست
شهرداری در موضوع برج باغ ها تابع قانون است. مشکلاتی برای شهروندان 
در اواسط دهه90 ایجاد شده بودکه بخشنامه برج باغ ها برای حل مشکل این 
دسته از شهروندان ابلاغ شد. پرونده های باز در شهرداری باقی مانده بود و 
مدیریت شهری تلاش کرد مسئله را حل کند. با تصمیم رئیس شورای شهر، 

این اقدام متوقف شد تا تصمیم گیری نهایی انجام شود. 

تامین۱۱درصدازبرقبانیروگاهخورشیدی
امروز در پشــت بام ســاختمان شــماره2 شهرداری 
تهران بزرگ ترین نیروگاه خورشــیدی ساختمانی به 
بهره برداری رسید که 11درصد از برق این ساختمان را 
تأمین خواهد کرد و قدمی کوچک برای تأمین انرژی 
پاک است و نشان می دهد که شهرداری در این زمینه 
تلاش می کند. اگــر به مجموع تلاش هــا نگاه کنیم، 
می بینیم که شهرداری ســالی محیط زیستی را پشت 

سر گذاشته و فعالیت های شاخصی   انجام داده است. 


